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Z úřadu

Editorial
Vážení občané,  
čtenáři  
Červen, měsíc na pra-
hu blížícího se léta, 
nám přináší řadu udá-
lostí, ale i vzpomínek, 
jako např. o nedávném 

slavnostním otevření cyklostezky ve Vyšším 
Brodě nebo o 50. jubilejní plavbě kurióz-
ních plavidel, kdy z recese se stala tradice.  
    Seznámíte se s informací z úřadu, stejně 
jako s nedávnou aktualitou o objevu proti-
tankových zátarasů u budovy základní 
školy.  
    Dozvíte se bližší informace o 50. plavbě 
kuriózních plavidel v druhém díle článku 
včetně plakátu s programem.  
    Zajímavé je vyprávění o aktivní spolkové 
činnosti dětského tanečního souboru  
Šumaváček. Určitě nepohrdnete fotografi-
emi z akcí stavění májky a pálení čarodějnic.   
    Z očekávaných akcí na počátku léta lze 
zmínit pouliční „Street Food Festival“ s pře-
hlídkou jídel a gastronomických specialit 
našich blízkých spoluobčanů i sousedů ze 
zahraničí. Dozvíte se o chystaných letních 
koncertech v klášterní zahradě.   n 

Rudolf Herčík, šéfredaktor 
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Z kanceláře místostarostky 
Vážení čtenáři, 
       v tomto čísle zpravodaje se k rekonstrukci průtahu městem vyjádřím jen krátce. Nejdříve se 
musím omluvit za chybně uvedený termín 11. etapy v minulém čísle, která dle harmonogramu  
trvá od 7. května do 10. června. Všechny aktuální informace lze nalézt na webových stránkách  
města Vyšší Brod – Rekonstrukce průtahu městem. Všichni víte, že stavba pokračuje. Stejně tak trvají 
veškerá dopravní omezení při průjezdu stavbou.  
       Mnozí si můžete klást otázku, jestli se bude něco dít s nedokončenými částmi chodníku  
ke vstupu do parku a na hřbitov. Současný stav odpovídá pracím zahrnutým do projektové  
dokumentace a jsou ukončené. Uvědomujeme si však, že tento stav není ideální, proto chodníky 
jak na vstupu do parku, tak i na vstupu do hřbitova budou dokončeny. 

Participativní rozpočet 
       Přípravy spuštění Participativního rozpočtu se zpozdily a v tuto chvíli dolaďujeme finální verzi.  
Pokud se budete chtít zúčastnit, můžete již nyní přemýšlet nad tím, co byste si ve veřejném prostoru 
přáli nebo Vám ve veřejném prostoru chybí.  n 

Romana Ouředníková, místostarostka

Přenechaný mandát
Vážení občané, 
 
        jelikož byl Ing. Martin Telecký Ph.D., jmenován ke dni 1. 4. 2024 tajemníkem 
Městského úřadu Vyšší Brod se souhlasem krajského úřadu, stalo se jeho postavení  
s mandátem zastupitele neslučitelným.   
 
        Na základě ukončení mandátu měl převzít funkci zastupitele první náhradník  
podle výsledků voleb JUDr. Rudolf Herčík, který se ke své kandidatuře vyjádřil: „Jako 
šéfredaktor Vyšebrodského zpravodaje ctím etický kodex novináře jako vystudovaný  
žurnalista. A na důkaz, že chci prezentovat svůj postoj jako transparentní, objektivní  
a nezávislý, se po zralé úvaze vzdávám mandátu zastupitele ve prospěch dalšího  
náhradního kandidáta v pořadí. Činím tak přesto, že by byl můj mandát zastupitele  
spolu s funkcí šéfredaktora plně legitimní, a tedy v souladu s právními předpisy. Nechci  
ale zavdávat jakoukoliv příčinu pro případné námitky na ovlivňování komunální politiky, 
proto jsem mandát nepřijal. Děkuji voličům za udělenou důvěru, které si upřímně vážím.“ 
 
        Tímto se po složení slibu stává zastupitelem další kandidát v pořadí kandidátky 
Sdružení nezávislých – Perspektiva pan Karel Krob, kterému gratuluji.   n 

                                                                                                    
  JUDr. Jindřich Hanzlíček, starosta                                              
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Z úřadu

Mimořádné zasedání zastupitelstva  
svolané k cenám tepla

Zeptali jsme se 
starosty města Vyšší Brod JUDr. Jindřicha Hanzlíčka  

       Dne 15. 5. 2024 bylo svoláno mimořádné 
zasedání zastupitelstva, o které požádali opo-
ziční zastupitelé z důvodů nespokojenosti  
s cenami tepla. Pro lepší přehled byl přítomen 
i jednatel společnosti KOMTERM pan Uher, 
který vysvětlil a zdůvodnil, proč došlo k nárůstu 
cen tepla. Jedním z důvodů byl i zoufalý stav 
otopného systému, který dlouhá léta nikdo  
neřešil. Bývalá obsluha pan Štěpán dělal v dané 
situaci opravdu maximum a za to si zaslouží 
poděkování. Pan Uher poukázal na skutečnost, 
že veškeré práce na opravě před městským 
úřadem v roce 2022 a 2023, které provedla  
jejich firma byly vedeny jako opravy, a ne  
technické zhodnocení a vysvětlil, jakým způ-
sobem funguje nákup komodit, kdy docházelo 
k postupnému zdražování. Následně tajemník 
městského úřadu Ing. Telecký Ph.D., podrobně 
informoval o obsahu státní vyhlášky ohledně 
cen teplé užitkové vody. 
 
Reakce na tvrzení opozice    
       V tomto smyslu musím reagovat na čtyř-
stránkový leták opozice „Vyšší Brod pro život,“ 
který nás osočil, že díky cenám tepla jsme 
neudělali pro naše občany dost. Koncem října 
v roce 2022 nebylo ze strany bývalého starosty 
Zálešáka a tajemnice Račákové nakoupeno 
žádné médium, aby od 1. 1. 2023 město mohlo 
občany zásobovat teplem. Jevilo se nám jako 
nejrozumnější uzavřít smlouvu na výrobu tepla 
se společností KOMTERM. Tím jsme zajistili  
dodávku tepla na rok 2023. 
 
Oprava či technické zhodnocení? 
   Musím poukázat na to, jakým způsobem si 

opozice pohrává se slovy oprava a technické 
zhodnocení. Oprava byla rozložena na 3 roky, 
to je pravda, město však snížilo zisk za výrobu 
tepla, aby dopad byl co nejmenší a finálně se 
tato oprava promítne při průměrné výměře 
bytu o velikosti cca 50 m2 asi stokorunou mě-
síčně navíc. To není pro mnohé suma likvi-
dační. 
       Další věc, která mi vadila, bylo lživé tvrzení, 
že opravu (podle exstarosty Zálešáka technické 
zhodnocení) jsme započali až my a oni o tom 
nic neví. Musím konstatovat, že 11. 7. 2022 za-
počaly práce, které objednal bývalý vedoucí 
vedlejšího hospodářství Josef Vetrák jako 
opravu havarijního stavu. Nutno podotknout, 
že tohoto pracovníka vedl bývalý starosta  
Zálešák a až do 12. měsíce roku 2022 bývalá  
tajemnice Račáková. Veškerá dokumentace  
k tomuto byla uváděná jako oprava havarijního 
stavu topného systému. Bývalý starosta přesto 
zaslal stížnost na ERU, stížnost přišla i na UHOS 
a my vzhledem k tomu, jak se situace vyvíjela, 
jsme poslali veškeré dokumenty na Generální 
finanční ředitelství, aby tato instituce jako  
jediná férově rozhodla, jestli jsme z pohledu 
daní tuto záležitost vyřešili správně. 
     
Zchudlá městská kasa    
   Je nutné říci, že za poslední léta zchudla 
městská pokladna přibližně o 7,5 milionu 
korun, protože exstarosta Zálešák rozpouštěl 
veškeré opravy i havarijní opravy do technic-
kého zhodnocení. Co to znamená? Že jsme 
tyto opravy zaplatili úplně všichni, tzn. i maji-
telé rodinných domů, neboť peníze šly z roz-
počtu města a tyto finanční prostředky, nebo 

alespoň část z nich, se mohla využít na věci, 
které jsou spojeny s životem v našem městě. 
 
Vyúčtování 
       Jelikož jsou vážné připomínky k vyúčtování 
cen tepla, prošetřování příčin započalo ihned 
po odeslání vyúčtování občanům. Důvod proč 
se odeslalo, byla zákonná povinnost s pře-
dáním vyúčtování do konce dubna letošního 
roku. Dne 16. 5. 2024, tzn. den po konání  
zastupitelstva byla odhalena chyba u softwaru 
Sysag. Tato chyba byla odstraněna a od 17. 5. 
2024 se postupně občanům odesílá nové vy-
účtování. Tímto se samozřejmě všem, kterých 
se to dotklo, omlouváme.  
 
       Musím konstatovat, že mimořádné zasedání 
zastupitelstva města nic nového nepřineslo.  
V době zahájení mimořádné schůze byli přítom-
ni pouze dva ze šesti opozičních zastupitelů, 
přesto, že toto zasedání vyvolali. V průběhu 
jednání nakonec další dva opoziční zastupitelé 
přišli. Bývalý starosta Zálešák ani nikdo další  
z opozice nebyli schopni na začátku ani na 
konci zasedání předložit návrh usnesení.  
   Závěrem musím uvést, že nám není známo, 
proč město už v roce 2021 neuzavřelo smlouvu 
se společností KOMTERM k nákupu médií  
s tříletou fixační dobou, přestože to bylo  
předjednáno a bylo by to pro všechny výrazně 
výhodné. Kdyby tak exstarosta Zálešák, tajem-
nice Račáková a celá městská rada učinili, dnes 
by tento problém neexistoval.  n 

 
Jaroslav Marek,  

místostarosta 

V současné době se podařilo zajistit komplexní zdravotnické služby pro obyvatele města a okolí.  Zdravotní středisko 
lze nyní směle označit za Lékařský dům. Jak k tomu došlo? 
       „Již před léty ještě v řadách opozice jsem se zasazoval o rekonstrukci budovy, stojící proti městskému úřadu a inicioval  
její opodstatnění v zastupitelstvu. Zásadní věc se nakonec přes jisté překážky podařilo prosadit. Měli jsme konečně budovu 
zdravotního střediska s určitou perspektivou.“  
 
Otázkou asi bylo, zda se podaří sehnat lékaře, kterých bývá všude v příhraničí jak šafránu. 
       „Zpočátku se nám tehdy ještě se zastupitelem Jaroslavem Markem podařilo získat MUDr. Bence, praktického lékaře, střídajícího se v ordinaci  
s MUDr, Marií Bencovou, provozující ordinace také v sousedních Loučovicích a Rožmberku nad Vltavou. Svojí ordinaci provozuje MUDr. Martina  
Nováková jako dětská lékařka s péčí pro děti a dorost. Přišel i tolik potřebný fyzioterapeut Bc. Vojtěch Vladimír Rolčík, takže na rehabilitační procedury 
 už nemusí občané cestovat až do Českého Krumlova.“ 
 
To ale nebyla vaše poslední iniciativa. 
        „Podařilo se mi rozšířit lékařskou péči o dalšího specialistu. Od dubna letošního roku zahájil ordinaci zkušený gynekolog doc. MUDr. Peter Koliba CSc., 
expert ve svém oboru. 
        Ve městě máme již řadu let dlouholetou zubní kliniku MUDr. Alexandra Žáka, ošetřující místní občany, lékárnu U lípy, kterou provozuje Mgr. Alice  
Vodrážková nebo veterinární ordinaci MVDr. Tomáše Jaroše. 
 
       Lékařský dům představuje slušný výčet nabízené zdravotnické péče. Když k tomu pane starosto připočteme vaše služby v oční  
optice jako optometra-specialisty, pak je souhrn základní poskytované péče pro obyvatele a jejich mazlíčky na velmi slušné úrovni  
z pohledu města v příhraničí.   n 

Rudolf Herčík 
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Polární záře nad Brodem 

       Kdo v noci z 10. na 11. května cíleně sledo-
val oblohu či ponocoval, byl svědkem úkazu, 
který se v našich zeměpisných šířkách objevuje 
velmi zřídka. Tato noční barevná scenérie se 

udála u nás asi po dvaceti letech a bylo možné 
spatřit polární záři i nad Vyšším Brodem. Získa-
li jsme fotografie od našich občanů Nikoly  
Mikešové (1) a Richarda Skipaly (2, 3), kteří  

neváhali úkaz dokumentovat. Posledně jmeno-
vaný se dopravil dokonce až na Maria Rast, aby 
pořídil zajímavé noční záběry.   n 

Rudolf Herčík  

       „Z odborného zkoumání je zřejmé, že  
v lokalitě Vyššího Brodu jsou velmi příznivé 
podmínky pro inhalaci tzv. balzamických silic 
z okolních lesů s podporou alpského vzduchu,  
vanoucího od 100 km vzdušně vzdálených 
Alp,“ řekl doc. Petr Petr. Není proto náhodné  
někdejší vybudování léčebny Hrudkov.  
 
   Odborníci v čele s přednášejícím doc. MUDr. 
Petrem Petrem, který problematice zasvětil 
svůj profesní život, jsou přesvědčeni o příznivých 
podmínkách této lokality na zdraví člověka.  

Podařilo se prokázat, že při sportovních aktivitách 
v okolí Vyšebrodska se vdechování účinných 
léčivých silic při cyklistice až šestinásobně  
zvyšuje oproti klidové fázi pobytu v přírodě.  
 
       „Je mnohokrát účinnější být aktivní ve vyho-
vující přírodě než pomocí inhalátorů vdechovat v 
budově inhalační umělé látky,“ říká doc. Petr 
Petr.   
       Závěry vědců jsou opodstatněné a spějí  
k zamýšlenému cíli, orientovat region na rozvoj 
turistiky a cestovního ruchu. To se daří již  

v prvotní fázi spolupráce představitelů okolních 
měst a obcí prvoplánově například při  
budování dalších etap cyklostezek. Se zájmem 
sledoval odborný seminář i náměstek hejtmana 
Jihočeského kraje Pavel Hroch, přítomni byli 
mimo jiných místostarosta Vyššího Brodu  
Jaroslav Marek, starosta Rožmberka nad Vltavou 
Mgr. Bohuslav Čtveráček, místostarosta Daniel 
Hovorka a zástupce Lázní Bechyně, zástupci  
z Rakouska a další významní hosté, kteří se  
připojili k podpoře myšlenky a spolupráce.  n 

Rudolf Herčík  

Léčivá síla přírody ve Vyšším Brodě  
Z iniciativy města Vyšší Brod a Rožmberku nad Vltavou se v pátek 19. dubna 2024 ve vyšebrodském klášteře 
uskutečnila odborná konference Geomed, zaměřená na léčivou sílu přírody, kterou vedl doc. MUDr. Petr PETR, 
za účasti převora Justina Berky, který poskytl klášterní prostory. 

inzerce
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Protitankové zátarasy – pozůstatek historie 
       Tu a tam se nějakým na první pohled  
nezajímavým detailem připomene vzdálenější 
nebo i blízká historie. Například rekonstrukce 
silničního průtahu náměstím nám takto již  
v minulém roce připomněla objevem dřevě-
ného potrubí historický městský vodovod.  
       V současné době byly zase v souvislosti  
s touto rekonstrukcí odkryty před základní ško-
lou (čp. 58) základy někdejších protitankových 
zátarasů. Původně se jednalo o dva betonové 
bloky, které bylo možno zahradit masivní oce-
lovou závorou. Mezi školou a hotelem Šumava 
(čp. 47) tak bylo možné uzavřít silnici vedoucí 

od státní hranice. Zátaras měl znemožnit, resp. 
velmi ztížit, postup pozemních armádních  
vozidel, pokud by došlo k vpádu zahraničního 
vojska do Československa. 
       Jejich existence je zmiňována v obecní  
kronice Vyššího Brodu (2. díl, 1960–1965). Kro-
nikářka Emílie Blažková tam zapsala: „Protitan-
kové zábrany vybudované v letech studené 
války u mostu k Hrudkovu a mezi budovou školy 
a hotelem Šumava koncem září 1964 zmizely.  
Zábrany mezi školou a hotelem Šumava od- 
straňovali tři vojáci sbíječkami tři týdny. Hluk 
kompresorů velmi ztěžoval vyučování.” 

       Poslední zbytky zátarasů musely být  
v souvislosti s rekonstrukcí silnice odstraněny. 
Tím zanikla v podstatě hmatatelná připomínka 
tohoto poněkud zvláštního obranného prvku.  
 
       Pokud se mezi čtenáři Vyšebrodského  
zpravodaje najde pamětník, který by vlastnil  
jakýkoliv obrazový materiál, který by zátarasy 
zachycoval, ať prosím kontaktuje městské  
infocentrum.   n 
 

Jiří Anderle  
Foto Roman Kozel

A pak, že mladí utíkají z Brodu ...  
            ... Nově přidělená garsonka to vyřešila  
Po úpravě čapího hnízda, kterou nedávno provedli hasiči, se vyšebrodská čapí rodinka ihned zabydlela  
a rozrostla o dvě mláďata.  

                                                                                                             
  SDH Vyšší Brod 
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Sociální téma  |  DPS 

Raná péče: Naděje pro rodiny 
Již třicet let poskytuje českobudějovická pobočka Společnosti 
pro ranou péči podporu rodinám s předčasně narozenými dětmi 
nebo dětmi se zdravotními obtížemi. Tato služba nabízí nejen 
odbornou pomoc, ale přináší do životů rodin naději a podporu. 
Možná jezdí i k vašim sousedům. 
 
       Poradkyně rané péče, takové superhrdinky bez pláště, jsou připraveny 
pomoci rodinám rozvíjet schopnosti a dovednosti jejich dětí, a to vše  
s individuálním přístupem a hlubokou empatií. Speciální pozornost je 
věnována dětem s problémy v oblasti zraku a předčasně narozeným 
dětem, pro které je k dispozici specializovaný program stimulace zraku. 
       Služba rané péče je bezplatná a její hlavní odměnou jsou malá  
vítězství a radost v očích rodin, kterým pomáhá. Práce poradce je sice  
náročná, ale přináší neocenitelné výsledky a mění životy k lepšímu. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
 
Klíč k lepší budoucnosti 
       Raná péče je více než jen pomoc; je to základ pro lepší život dětí  
a jejich rodin. Třicet let úsilí a podpory v jižních Čechách dokazuje,  
že společně můžeme překonávat výzvy a otevírat dveře k novým  
možnostem.  n 

Helena Kolmanová

Aktivizační činnosti v DPS 
       Přišlo jaro a s ním i teplejší počasí. S našimi 
seniory jsme toho museli využít a pomalu se 
na aktivizační činnosti přesouváme ven. V rámci 
pálení čarodějnic jsme si symbolicky opekli 
špekáčky a strávili fajn společné odpoledne.  

V plánu máme také venkovní hry jako je  
pétanque a kriket, ale o tom zase příště.  
       Mimo to navštívily naše seniory také děti  
z místní mateřské školky, konkrétně třída Sluníček 
(předškoláci). Děti seniorům zpříjemnily den  

a přivítaly s nimi jaro básničkami a písničkami, 
které si připravily. Seniory také obdarovaly 
svými jarními výtvory. Na oplátku zase senioři 
obdarovali děti pár sladkostmi.  n 

Odbor sociálních věcí 
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DPS  |  Základní škola

Den zdraví a sportu
       Ve čtvrtek 16. května se žáci a žákyně naší 
základní školy zúčastnili projektového dne  
pořádaného pod záštitou Ligy proti rakovině, 
Českého červeného kříže a České stomatolo-
gické komory. Celé čtvrteční dopoledne pro-
bíhalo v duchu pohybu a prevence, a sice  
v prostorách školy a na fotbalovém hřišti. Na 
jednotlivých stanovištích se děti mohly sezná-
mit např. se zásadami první pomoci, naučily se, 

jak mají pečovat o své ústní zdraví, a to přímo 
pod odborným dohledem dentistů, podstou-
pily test jemné motoriky, snažily se dělat dřepy 
se zátěží, poskládaly si model lidského těla,  
vyzkoušely si třeba zdravotní kvíz atd.  
       Dále následoval běh pro Paměť národa. Ten 
spočíval v tom, že každý běhal podle svých 
možností a výsledek naběhaných kilometrů se 
sčítal za celou školu. Bylo úžasné sledovat, jak 

velkou motivací jsou pro děti čárky za jimi 
uběhnutý úsek! Někteří běžci uběhli dokonce 
více než 10 kilometrů. Den se všem velmi líbil, 
celkem obstojné bylo i počasí.  
       Všem zúčastněným organizacím děkujeme, 
ale dík patří hlavně spolku MAS Rozkvět z.s., 
pod jehož záštitou tento zajímavý projektový 
den proběhl.  n 

Radka Schlegelmilchová 

Den profesí v ZŠ Vyšší Brod  
– pečovatelka a sociální pracovník 
       V rámci spolupráce se Základní školou jsme s naší pečovatelkou  
paní Martinou Sýkorovou navštívily třídu 3.B, kde jsme měli možnost 
dětem představit naše povolání sociálního pracovníka a názorně ukázat 
v čem spočívá povolání pečovatelky. Pro děti jsme si připravili nabitý  
program, díky kterému mohly lépe pochopit, jak naše povolání vypadá  
v praxi a co vlastně děláme. Děti se také na chvíli proměnily v pečovatelky/ 
pečovatele, kdy si vyzkoušely krmení se navzájem, manipulaci s invalidním 
vozíkem, a nakonec si i vyzkoušely stát se seniorem samotným. Půjčili 
jsme jim silné brýle (aby špatně viděly), dali špunty do uší (aby špatně  
slyšely) a rukavici (aby měly horší jemnou motoriku) a takto vyzbrojení si 
vzaly do ruky tužku a zahrály si nejoblíbenější hru našich seniorů, kterou 
je BINGO.  
       Na závěr jsme dětem předali pozdravy, vzkazy, moudra a přání od  
našich seniorů z DPS. Myslím, že jsme si společné odpoledne náramně 
užili a těšíme se na další společné zážitky.  n 

Odbor sociálních věcí 

       Velkou radost nám udělalo smíšené sportovní družstvo ČERNÁ PERLA, které se 17. května zúčastnilo soutěže dračích lodí pro dětské posádky  
a reprezentovalo druhý stupeň naší základní školy.  V silné konkurenci 8 týmů doslova ovládlo soutěž LIPENSKÝ DRÁČEK, neboť získalo  
ocenění nejvyšší, a sice 1. místo.  
       Soutěžícím gratulujeme a velký dík patří také paní učitelce Kateřině Čech Dobiášové za doprovod naší vítězné posádky na soutěž.  n 

Radka Schlegelmilchová 
Foto: Kateřina Čech Dobiášová 

Černá perla opět zaperlila
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Mobilní TRILOPARK v naší škole
       Ve čtvrtek 9. května se celá naše škola 
zúčastnila dobrodružné cesty. Zavítali k nám 
totiž pracovníci pražského interaktivního 
muzea TRILOPARK, aby nás seznámili se svým 
poutavým projektem zaměřeným na historii  
života na naší planetě, a to v příjemném pro-
středí školního altánu. Děti se postupně vystří-
daly na 3 stanovištích.  
        Na prvním je student paleontologie seznámil 
s obdobím, ve kterém žili dinosauři. Dětskýma 
rukama dokonce prošly i pravé zkameněliny  

a velký úspěch měly mamutí chlupy. Na dru-
hém si žáci a žákyně mohli zhotovit sádrové 
odlitky třeba trilobitů, měkkýšů, a to podle po-
drobného a názorného návodu. A na třetím 
stanovišti si děti vyzkoušely, co vlastně obnáší 
práce paleontologa v terénu – samy se snažily 
štětečkem odkrýt kostru dinosaura ukrytou 
pod nánosem písku. Poté následoval odborný 
výklad a děti byly např. velice překvapeny  
faktem, že ptáci jsou vlastně přímými potomky 
dinosaurů.  

       Celé zajímavé dopoledne bylo precizně 
zorganizováno, přítomní nebyli zahlceni infor-
macemi, a přesto se dozvěděli spoustu zajíma-
vých i překvapivých věcí. Zájemci si mohli 
dokonce zakoupit velikou repliku dinosauřích 
lebek, trilobitů apod.  
       Hezký dojem z celého výukového progra-
mu navíc umocnilo pěkné, slunečné počasí.   n 
 
 

Radka Schlegelmilchová 

Marie Ďurejová z 9. třídy si v krajském kole soutěže Jihočeský zvonek  
v pátek 17. 5. vyzpívala ve Strakonicích zlaté pásmo.  

 
Ve čtyřech kategoriích soutěžili ti nejlepší z okresních kol a byla opravdu radost mladé 

zpěváky a zpěvačky poslouchat.  
      Marušce gratulujeme a přejeme mnoho dalších úspěchů v její hudební kariéře. 
      Hana Kajerová 

Zlatá  
v krajském kole 

Veleúspěšný branný závod
       V úterý 14. května 2024 se konalo 
oblastní kolo v branném závodě, a to 
pod záštitou města Český Krumlov.  
 
       Šest zúčastněných škol z Českokrumlovska 
mělo za úkol nejen prověřit svou tělesnou 
zdatnost, ale také vědomosti. Naše škola měla 
silné želízko v ohni – smíšené družstvo z 9. A 
ve složení Vojtěch Šimša, Jakub Ó´Súilleabháin, 

Janina Novotná, Do Hai Nam, Do Nam Hai  
a Nguyen Thiem Ngoc.   
       Jednotlivé týmy soutěžily v prostorách ZŠ 
Plešivec jednak ve vědomostních testech  
z historie ČR a AČR, jednak např. v člunkovém 
běhu, dřepech, orientaci v terénu, střelbě ze 
vzduchovky, zásadách první pomoci, hodu  
granátem atd.  
       Ve velmi těžké konkurenci získal vyše-
brodský tým ocenění nejvyšší, a sice zlatou  

medaili za svůj mimořádný výkon! Naše  
družstvo tak nejen převzalo nejcennější kov  
z rukou starosty Českého Krumlova, ale hlavně 
si vybojovalo postup do krajského kola v Čes-
kých Budějovicích.  
 
       Děkujeme za krásnou reprezentaci naší 
školy, ale dík samozřejmě patří i panu učiteli 
Markovi za doprovod na soutěž.  n 

Radka Schlegelmilchová 
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Základní umělecká škola informuje   
Ohlédnutí    
Výlet žáků 2. a 3. ročníku hudební nauky  
do Prahy 
 
       Edukační oddělení České filharmonie  
pořádá každoročně velkou škálu komentova-
ných koncertů, hudebních dílen a workshopů 
pro děti i učitele. My jsme se letos 10. 5. 2024 
vydali do pražského Rudolfina na koncert  
„Martha v říši hudebních divů“, kterým pro-
vázela herečka Martha Issová a účinkoval na 
něm Pražský barokní soubor pod taktovkou 
Vojtěcha Jouzy. Děti se hravou formou dozvě-
děly o principech barokní hudby, typických  
hudebních nástrojích té doby a využití hudby 
při různých příležitostech. Poté jsme se přesu-

nuli do nedalekého Muzea Bedřicha Smetany, 
kde na nás čekal program „Řeka plná Smetany“. 
Tam se děti seznámily s celou symfonickou 
básní Vltava a její jednotlivé části doslova pro-
zpívaly, propohybovaly a prokreslily.  
       Když už jsme navštívili naše hlavní město, 
nemohli jsme vynechat ani některé památky  
– prošli jsme se po Kampě, Karlově mostě  
a dojeli jsme i za sv. Václavem na Václavské  
náměstí. Děti si odvezly z Prahy nejen drobné 
suvenýry, ale hlavně spoustu hudebních  
i jiných zážitků, které v nich, alespoň doufáme, 
na dlouhou dobu zůstanou…  n 

 
Mgr. Lucie Sirová, ZUŠ Kaplice

Víte, že naše žákyně byly vybrány do ročních celorepublikových projektů?  
Srdečně zveme na jejich koncerty.

Projekt Společný orchestr žáků ZUŠ  
a České filharmonie 
 
       Vzniká ve spolupráci České filharmonie  
a Asociace základních uměleckých škol.  
Orchestr tvoří šedesát žáků ZUŠ střídavě  
z různých krajů České republiky a třicet  
filharmoniků. Od září žáci studují se svými  
pedagogy repertoár a od ledna se setkávají  
na přípravných zkouškách. Sekci kontrabasů 
letos obsadili žáci od pana učitele MgA. Libora 
Heřmana (více z kontrabasových aktivit pana 
učitele naleznete na https://www.facebook. 
com/ bassclubcb/). Nejmenší kontrabasistkou 
v orchestru je naše žákyně Amy Fuchsíková. 
       Slavnostní závěrečný koncert bude 9. června 
2024 v pražském Rudolfinu pod taktovkou 
Petra Altrichtera. 
 
 
 

MenArt – stipendijní program nadačního 
fondu Magdaleny Kožené 
 
       Do ročního stipendijního programu na-
dačního fondu Magdaleny Kožené bylo  
vybráno i smyčcové trio ve složení Iva Hulíková 
– housle (ze třídy Mgr. Anežky Opekarové),  
Kateřina Bürgerová – housle (ze třídy Marie 
Bůžkové, ZUŠ Velešín) a Eliška Kratochvílová  
– kontrabas (ze třídy MgA. Libora Heřmana). 
Lektorem je skladatel a violista Jiří Kabát, který 
přímo pro toto trio s klavírem upravil variace 
na švédskou lidovou píseň Mikaelidagen.  
Jednou měsíčně se trio a vyučující setkává  
s lektorem a společně připravují repertoár.   
Absolvovat bude trio na koncertě MenArt  
pro Smetanovu Litomyšl 28. června 2024  
v Zámecké jízdárně v Litomyšli.  n 
 

za ZUŠ Kaplice Mgr. Anežka Opekarová,  
ředitelka

Pozvání 

Červen  
je časem třídních koncertů  

a závěrečných výstav  
– termíny naleznete  

na webových stránkách ZUŠ. 
 
 

ABSOLVENTSKÝ  
KONCERT 

 

13. 6. od 17.00  
v ZUŠ Vyšší Brod.  

 
Vystoupí: 

 Edita Dlasková, 
Jolana Krchová,  

Marie Jana Ďurejová  
– klavír,  

Lukáš Sochor,  
Anna Pincová,  
Andrea Petrů  

– kytara.  

* * * 

VERNISÁŽ  
VÝSTAVY PRACÍ 

ŽÁKŮ  
VÝTVARNÉHO 

OBORU  
VYŠŠÍ BROD  

 

18.6. od 17.30  
v Poštovním muzeu. 

* * * 
více informací naleznete na  

www.zuskaplice.cz  
a na  

www.facebook.com/zuskaplice/
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Knihovna

 Pro děti předškolní i školní
 

Leporela 
          Hlasy ptáků 
          Doma  
          Moje první protiklady 
          Když se řekne naše země 
 
Albi 
          Pohádky na dobrou noc 
          Předškolák v cukuletu 
 
Ten šnek má flek 
Vladimíra Staňková 
Šnek Dan má flek. Proč ho má? Kdo ví. On ne. 
 
Vymetkout a hradní záhada 
Vladimíra Staňková 
Skřítek Vymetkout dětem poslal zašifrovaný 
vzkaz, v němž je prosí o záchranu ze spárů hrad-
ního strašidla. Johanka, Péťa a Jáchym si tak 
sbalí věci na výpravu a vydají se mu pomoci. 
 
Příběhy z Vrbového hájku:  
Sovička a jednorožec 
J. S. Betts  
Ve Vrbovém hájku jsou kouzla všude, pokud 
ovšem víte, kde je hledat! Pokaždé, když 
sourozenci Tom a Molly navštíví svoji babičku, 
zažijí něco mimořádného. Aby také ne, vždyť 
bydlí jen kousek od magického místa, kde se 
pořád něco děje.  
 
Co dělají pocity v noci 
Tina Oziewiczová 
Svět pocitů prozkoumává stále více lidí. Ví ale 
někdo, co se v něm odehrává… po setmění? Co 
je tohle za bytůstky? Malé, legrační, baculaté  
a tak huňaté, že byste je nejradši objali. 
 
Příběhy z Vrbového hájku:  
Veverka a mořská panna 
J. S. Betts 
Pokaždé, když sourozenci Tom a Molly navštíví 
svoji babičku, zažijí něco mimořádného. Aby 
také ne, vždyť bydlí jen kousek od magického 
místa, kde se pořád něco děje. Poté, co se dětem 
podaří zachránit uvězněnou veverku, potkají 
smutnou mořskou pannu, která přišla o svůj 
kouzelný hřeben.  
 
Příběhy z Vrbového hájku:  
Srneček a drak 
J. S. Betts 
Tentokrát děti narazí na opuštěného a ztrace-
ného srnečka. Zvládnou s pomocí dráčka,  
kouzelného lektvaru a jednoho velmi speciál-
ního přání srnečka zachránit? 

Národní opruzení 2  
Karolína Meixnerová 
Konec dobrý, všechno dobré. Ale osud hrdinů 
Národního opruzení prvním dílem zdaleka  
neskončil. 
  
 Pro dospělé

 
Anglické chůvy 
Ella Perkins 
Anglie v roce 1902: Mladá Joan miluje děti, ale 
svatba ji neláká. Proto se rozhodne stát se chůvou. 
Příslušné vzdělání získá na slavném Norlandském 
ústavu a po jeho ukončení nastupuje do svého 
prvního místa – k rodině hraběte z Dudley. 
 
Anglické chůvy – 2. díl 
Ella Perkins 
Londýn roku 1905: Mary, hlavní hrdinka dru-
hého dílu strhující trilogie Anglické chůvy, se  
od ostatních dívek liší svým původem. Narodila 
se do chudých poměrů, ale přesto vždy toužila 
po vzdělání. 
 
Vraždy v Canterbury 
E. M. Powell  
Požárem zničená katedrála se stává dějištěm  
bezbožné, odporné vraždy. Velikonoce roku 1177. 
Canterburská katedrála, kde se nachází hrob  
mučedníka svatého Tomáše Becketa, nese dosud 
stopy strašlivého požáru. Benedikt, představený 
místní církve, řídí její přestavbu.  
 
Strom čarodějnic 
Elena Collins 
Když se Seleně rozpadne vztah a spolu s ním i sny 
o budoucnosti, zatouží malířka z Manchesteru  
po dovolené. Chata Trnka jako by vypadla  
z pohlednice a zdá se být tím pravým místem,  
kde Selena zapomene na všechny své problémy. 
 
Tonoucí duše 
Ava Reed 
Když Whitestonem otřese výbuch a dojde  
k velkému neštěstí, svět se na chvíli zastaví. Čerstvá 
absolventka doktorka Sierra Harrisová je na místě 
jako jedna z prvních, ale jakmile zjistí, že mezi  
zraněnými je zrovna její kolega Mitch Rivera, 
změní se jí život. 
 
Dokonalé dvojče 
Sarah Bonner 
Když Megan objeví v telefonu svého manžela fo-
tografie své sestry, se kterou se nestýká, chce vy-
světlení. Leah už má vše, co si kdy Megan přála. 
Slávu, bohatství, svobodu dělat si, co si zamane. A 
když Megan stane Leah tváří v tvář, hádka se 
změní ve vraždu. 

Obránce mimo hru 
Leah Brunnerová 
Mitch je pořádně ostrý hokejový obránce, který 
prostě nedokáže udržet svou vznětlivost na uzdě. 
A to vede k zákazu hry na patnáct zápasů NHL. 
Jako by to nestačilo, musí dočasně zaskočit za  
trenéra juniorů.Hned při prvním tréninku vtrhne 
na led energická blondýnka, které je úplně jedno, 
že má co dělat s hokejovou hvězdou. 
 
Největší záhady zločinu 
Jaroslav V. Mareš  
Nová kniha populárního badatele, reportéra,  
záhadologa Jaroslava V. Mareše, autora bestsellerů 
Největší záhady kriminalistiky, Největší záhady 
české historie a dalších. 
 
Společnost lhářů 
Karen Maitland 
Píše se rok 1348. Celou Anglii zachvátil mor.  
Ve světě, jemuž vládnou víra a strach, se devět 
zoufalých lidí, které svedla dohromady náhoda, 
pokouší uprchnout před smrtí. Ta je jim však  
nevyhnutelně v patách. 
 
Všude samí lháři 
Shari Lapena 
Z městečka Stanhope doslova sálá klid a bezpečí. 
Než se ztratí devítiletá Avery, dcera místního 
bezúhonného lékaře. Než se zjistí, že její otec 
William ji krátce před jejím zmizením uhodil. 
 
Labuť a lovec 
Jiří Březina 
Tam, kde se dnes leskne hladina Lipna a zvedají 
se šumavské kopce, se před tisíci lety rozprostí-
ralo území mezolitických lovců. Jeden z posled-
ních ostrůvků původního lidského způsobu 
života ale musel dříve nebo později čelit nově 
příchozí civilizaci zemědělců a pastevců. 
 
Rande s padesátkou  
Jane Porter 
Paige se ve svých téměř padesáti konečně cítí 
skvěle ve svém životě. Miluje svou práci vysoko-
školské profesorky matematiky, své tři čerstvě 
dospělé dcery i svůj zavedený životní styl a roz-
hodně nemá v plánu žádné velké změny. Proto 
ji zaskočí, když se má nečekaně spolupodílet 
na výuce nového semináře. 
 
Když se zvěrolékař ožení 
James Herriot 
Na jejích stránkách znovu zavítáme do malebné 
krajiny Yorkshire Dales – na odlehlé farmy na 
svazích kopců a do městeček, kam Herriot, nyní 
čerstvě ženatý, stále jezdí, aby se postaral  
o jejich dvounohé i čtyřnohé obyvatele. A to  
i v době, kdy nad světem visí hrozba v podobě 
druhé světové války. 

Knižní novinky  
červen 2024 

Tady jsou červnové novinky a přeji všem slunečné letní dny. 
Krásné dny přeje Monika Sosnová

Zpravodaj_VB_červen_2024_Sestava 1  26.05.2024  9:15  Stránka 10



VYŠEBRODSKÝ Zpravodaj    11červen 2024

Knihovna

Den, kdy jsem se poznala– Inspirativní  
příběh o odvaze změnit svůj život 
Vojtková Edita 
Edita Vojtková si v životě prošla mnoha těžkostmi. 
Nejrůznější ztráty, útrapy a nízké sebevědomí  
ji provázely poměrně dlouho. Teprve cesta do 
Bolívie pro ni znamenala zlom a začátek nového 
života. V exotické zemi se Edita stala úspěšnou 
módní návrhářkou, podnikatelkou a matkou. 
 
Krajina roztavených zvonů 
Jan Štifter  
Jak daleko sahá paměť jedné rodiny? Ve vyprá-
vění sedmi mužů se odvíjí pohnutý příběh pro-
růstající dvěma staletími. Lékař v roce 1832 se 
připravuje na nejdůležitější životní zkoušku, když 
do Čech přichází dosud nepoznaná epidemie. 
Chlapec v roce 1955 pátrá po tom, co se v jeho 
rodině přihodilo na konci druhé světové války.  
 
Hella  
Alena Machoninová  
Vítěz ceny Magnesia Litera 2024 v kategorii 
Kniha roku. Hella je literární prvotinou rusistky 
Aleny Machoninové. Její titul odkazuje na vlastní 
tematický základ prózy-eseje, a tím jsou osudy 
Helly, resp. Heleny Frischerové – české Židovky, 
která byla předobrazem postavy Ri z románu  
Jiřího Weila Moskva-hranice. 
 
Anděl smrti 
Robert Bryndza 
Když najde detektiv šéfinspektor Erika Fosterová 
vysoce postaveného politika Nevilla Lomase  
nahého, svázaného a mrtvého ve vlastní posteli, 
vedení Metropolitní policie rychle rozhodne,  
že jeho smrt není potřeba vyšetřovat. Případ je 
odložený, ovšem jen do chvíle, kdy je nalezena 
mrtvá i nadějná fotbalová hvězda. 

Sudičky 
Markéta Harasimová  
Závislost… slovo často skloňované, přesto zleh-
čované. Každý z nás se domnívá, že mu nehrozí. 
Že vykouří pár cigaret, vypije nějakého panáka,  
občas zahraje ruletu, vsadí na sportovní zápas. 
Jenže… 
 
Led  
John Kåre Raake 
Bývalá elitní vojačka Anna Auneová doprovází 
stárnoucího profesora Daniela Zakariassena na 
expedici k severnímu pólu. Uprostřed polární 
noci jsou probuzeni signální světlicí. Ve chvíli, 
kdy se vydají zjistit, co se stalo, se otevírá  
strhující příběh. 
 
Nikdy, nikdy  
Colleen Hooverová, Tarryn Fisherová 
Charlie Wynwoodová a Silas Nash byli od naro-
zení nejlepšími přáteli, dokud se do sebe ve  
čtrnácti letech nezamilovali a nestali se něčím 
mnohem víc. Počínaje dnešním ránem jsou si 
ale naprosto cizí. Všechny jejich vzpomínky na 
to, kým byli a jaký pár společně tvořili, jsou fuč.  
 
Stačí si počkat 
Mariana Zapata 
Jestli někdy někdo řekl, že dospělost je brnkačka, 
tak toho asi ještě moc nezažil. Diana Casillasová 
se nebojí přiznat, že je někdy úplně ztracená – 
vždyť se ze dne na den stala opatrovnicí svých 
dvou synovců. 
 
Kouzelná Paříž  – Obchůdek s poklady 
Rebecca Raisinová 
Anouk věřila na lásku, ale od té doby, co jí jeden 
muž zlomil srdce, o tom pravém radši jen sní. 
Celé dny tráví v aukčních síních nebo v šeru 

svého milovaného antiku a hledá ty pravé  
cennosti pro své zákazníky. Jednoho dne se při 
pátrání po novém zboží seznámí s tajemným 
Američanem Tristanem. 
 
Horké vafle a ledové koupele 
Karin Härjegard 
Helena chystá večeři na oslavu narozenin svého 
muže, když vtom jí zavolá kolegyně ze školy  
a oznámí jí, že má s jejím manželem už dva 
roky vztah. 
 
Zpovědi 
Kanae Minato 
„Manami zemřela. Ale nebyla to nehoda. Ma-
nami byla zavražděna. A její vrahové jsou mezi 
vámi.“ Poté, co Júko Moriguči, třídní učitelka 7.B 
základní školy S, zrušila své zasnoubení, se jejím 
jediným štěstím stala její čtyřletá dcera Manami. 
Ta ale tragicky zemřela na školním pozemku,  
a tak se Júko rozhodla ze školy odejít. 
 
Marek Wollner – Reportér na odstřel  
Marek Wollner 
Kde končí svoboda slova, co je pravda a lež, jak se 
dá neúspěšné pátrání obrátit v cenzuru a pomluva 
v ničivou zbraň? Šéfa nejznámějšího televizního 
investigativního pořadu, kterého roky nemohli 
zničit politici, nakonec za pár dnů zničí kolegyně. 
Všechno, co jste chtěli vědět o zákulisí boje o po-
litický vliv v televizi, ale báli jste se zeptat. 
 
Turistická značka 
Marek Šálek  
Turistická značka. Český fenomén, který nemá ve 
světě obdoby. Tento průvodce je pro všechny, 
kteří si bez značek své výlety už neumějí  
představit, i pro ty, kteří se chtějí dozvědět, 
jaké příběhy za nimi stojí.

Červnové akce v knihovně
4. 6.  2024 od 15.00 h  

TRADIČNÍ CVIČENÍ JÓGY  
A VENKOVNÍ HRY  

Tentokrát v klášterní zahradě. 
 

Moc se na Vás těší cvičitelka Jana a knihovnice Monika 
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Kino zase až na podzim 
Letní výměna sedaček
       Poslední jarní promítání v našem Retro kině před letní pauzou  
proběhlo projekcí filmu Oppenheimer. Přilákalo bezmála 70 diváků, kteří 
si užili ani ne rok starý snímek, a ještě mohli vyhrát vstupenky na kulturní 
akce, pořádané u nás ve městě. První cenou byly dokonce dvě vstupenky 
na krumlovské otáčivé hlediště.  
       Malá statistika na závěr: celkem 14 filmových projekcí navštívilo  
529 (!) diváků, což je v průměru krásných 38 na film. 
       Jsme moc rádi, že jste si naše kino oblíbili a můžete se těšit opět na 
podzim a zimu, kdy nabídneme další várku starých a starších filmů. Kino 
v letních měsících čeká menší rekonstrukce a výměna sedaček, aby  
návštěvníci měli větší komfort.  n 

Tým Infocentra 

XV. ročník Koncertu pro Andu       
       Poslední březnovou sobotu v 18 hodin  
rozezněly sál KD Loučovice první rockové  
tóny. Pro Jihočechy žádné překvapení! Konal  
se totiž již XV. ročník charitativního Koncertu 
pro Andu, který si přišla užít velká spousta  
z Vás.  
       Cílem tohoto koncertu je vzpomínka.  
Hlasitá vzpomínka na Andu Biňovskou, která 
již v útlém věku musela bojovat se zákeřným 
onkologickým onemocněním – bohužel ne-
úspěšně. To ona byla inspirací ke vzniku tohoto 
projektu, který má za snahu alespoň trochu  
pomoci dalším dětským onkologicky nemoc-
ným pacientům. 
       Večer odstartovala nejmladší kapela ZUŠ 
Vyšší Brod – Wanted. Následovali již matadoři 

této akce Siskin’s, Magma, Jiří Schelinger  
Memory Band, Satisfvcktion a Seven’s. Celým 
večerem nás tradičně hezky provedl Pepa 
,,Bigi“ Bigas. Zvuk pak ladil Jan Friedl. Dopravu 
z a do Vyššího Brodu pak poskytl Taxi Marek.  
       Všichni tito skvělí lidé vystupovali a podíleli 
se na chodu koncertu bez nároku na honorář. 
Tímto jim všem ze srdce moc děkujeme! Dále 
pak děkujeme obci Loučovice za propůjčení sálu.  
       Podpořit nás přijel i MUDr. Pavel Timr,  
vedoucí lékař Oddělení dětské hematooonko-
logie v českobudějovické nemocnici. Byl dojat 
tím, jak skvělí jsou v našem regionu lidé, kteří 
neváhají a jdou přispět dobré věci.  
       A teď konečně na co již všichni čekáte – 
díky hojné účasti a štědrosti návštěvníků bylo 

letos na koncertě vybráno neuvěřitelných  
rekordních 91 700 Kč. To ale nenechalo  
klidným jednoho štědrého dárce, který se  
nám záhy po zveřejnění vybrané částky ozval 
a dorovnal na rovných 100 000 Kč! 
       Tuto nádhernou částku jsme díky vám 
všem mohli předat neziskové organizaci 
HAIMA České Budějovice, která velmi úzce  
spolupracuje právě s Oddělením dětské hema-
toonkologie.  
 
       Budeme se na Vás těšit zase příští rok  
– poslední březnovou sobotu roku 2025.  n 
  

Za pořadatele  
Kateřina Benešová 

Kultura

inzerce

Pro nově otevřenou čerpací stanici RobinOil v Rožmberku hledáme 
 pokladní.  

Možnost na HPP i DPP. Velice příjemná pracovní doba, směny možno plánovat flexibilně.  
Mzda 150,- Kč čistého na hodinu + jednorázový příspěvek 5 000,- Kč. 

Nástup od 22 června 2024. Info na tel.: 721 533 654 
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Pozvánky na kulturní akce
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       V přátelské atmosféře proběhl 2. ročník sousedského setkání u pálení čarodějnic v areálu sportovního hřiště. Nechybělo očekávané napětí  
při vztyčování májky stejně jako hořící vatra. Ani tentokrát hasiči nezklamali. K dobré náladě přispělo opečené starostovo selátko, vepřový perkelt, 
dobře chlazené pivo i skvělé vystoupení kapely „Hudební kroužek.“ 
       Organizátoři ze Sportklubu Vyšší Brod děkují všem, kteří se na akci podíleli, především Mílovi Ondrašovičovi za dovezení májky a dřeva na vatru, 
dále zejména Jirkovi, Pepovi, Víťovi, Zdeňkovi a Mirďovi ze Sportklubu, Sboru dobrovolných hasičů, bez kterých by to nešlo a Městu Vyšší Brod  
za mobiliář a pomoc s organizací. Dále se sluší poděkovat Vláďovi Čížkovi za obstarání kapely, Marii Herčíkové za zdravotní dozor, Františku Sipalovi 
za půjčení velkého grilu na prase a Slávce Kottové za poskytnutí ozdob na májku.  
       Opět se ukázalo, že si spolky a jednotlivci dovedou připravit sousedské setkání sami ke spokojenosti všech. Tentokrát vše proběhlo v klidu  
a bez nočních šarvátek.   n 

Nikola Mikešová  |  Foto František Fazekas 

Stavění májky a pálení čarodějnic
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       Cisterciácké opatství Vyšší Brod  
zahájí letní návštěvnickou sezonu  
tradičně 1. května 2024. Nabídneme 
tři prohlídkové trasy.   
       První trasa bude jako obvykle věnována 
prohlídce opatského chrámu Nanebevzetí 
Panny Marie, obrazovým galeriím s díly našich 
předních umělců gotiky a baroka a barokní 
interiérové knihovně. Součástí této trasy je  
i výstav modelu unikátního snubního prstenu 
Kateřiny z Ludanic, vyrobeného technikou na 

základě objeveného originálu. Ten byl nalezen 
při průzkumu Rožmberské hrobky pod kněžiš-
těm konventního chrámu.  
       Druhá trasa, která vede přes gotické  
sklepení k Závišově kříži v Rožmberské oratoři, 
bude otevřena až od 1. července, a to do 30. září. 
Multimediální expozici v gotických sklepích 
však můžete navštívit hned na začátku letní  
sezony. Seznámí vás s průzkumem Rožmberské 
hrobky a velkoformátovým znázorněním  
gotického malířského cyklu Mistra vyšebrod-
ského oltáře.  

       Třetí trasa, též přístupná už od května, 
 nabídne stálou expozici věnovanou vzniku  
a historii cisterciáckého řádu a Cisterciáckého 
opatství Vyšší Brod. Tato expozice vybavená 
dětským koutkem bude otevřena denně  
v návštěvních hodinách kláštera a přístupná 
zdarma.  
       Také srdečně zveme k příjemnému posezení 
v klášterní kavárně Caffè Convento u dobré kávy 
a zákusků. Těšíme se na vás.  n 

                                        
Cisterciácké opatství Vyšší Brod 

Letní turistický provoz  
v Cisterciáckém opatství Vyšší Brod

    „Mohu poukázat na jedinečnost našeho kláš-
tera Cisterciáků v propojení s dalšími evropskými 
kláštery. Naše kontakty směřují do Německa,  
Rakouska, do Slovinska a dalších evropských 
zemí, takže jsme propojeni do mezinárodní spo-
lupráce. Obnovili jsme vodní kanál ze 13. století, 
který byl už v minulosti pro nás velmi důležitý,  
obhospodařujeme okolní krajinu, lesy, klášter 
měl v dávné minulosti vliv na vznik města Vyšší 
Brod, to vše pasuje do sebe,“ vysvětluje převor 
kláštera Justin Berka.  
 
       „Zařazení Cisterciácké krajiny a Vyšebrodského 
kláštera do evropského povědomí a na seznam 
významných evropských klášterů, je velikým  
unikátem. O celou záležitost se velice aktivně 

snažila Ing. Marta Krejčičková, předsedkyně 
spolku Cisterciácké krajiny, místní akční skupiny 
Rozkvět a koordinátorka projektu za region Vyšší 
Brod. Má velkou zásluhu na tom, že vedla jednání 
s jednotlivými státy a partnery,“ podotkl náměs-
tek hejtmana Jihočeského kraje Pavel Hroch. 
    
       Nominace k Evropské komisi představovala 
pětileté úsilí, než se podařilo získat ocenění 
nejen pro cisterciáckou krajinu, ale pro celé 
jižní Čechy. V rámci mezinárodní spolupráce 
tak mohou odborníci dokumentovat, jak řád 
cisterciáků obhospodařoval krajinu, co za svoji 
dosavadní existenci vybudoval. Získané infor-
mace poslouží ke vzdělání a vytvoření mobilní 
aplikace, která představí historii, vývoj a vliv 

řádu. Nově pojmenovaná „Cesta cisterciáků“ 
propojuje všechna klášterní místa sítě Cister-
capes o délce téměř 6 500 km Evropou.  
       V místním klášteře se nyní buduje návštěv-
nické centrum pro turisty, kde budou probíhat 
přednášky, divadelní představení a výstavy. 
Cílem je propojit vzdělanost o minulosti a sou-
časnosti, kulturní zážitek a přírodu.   
       Blahodárnost okolní krásné krajiny s ojedi-
nělým ovzduším má prokazatelně pozitivní vliv 
na člověka. Proto v tomto lze spatřovat i příslib 
rozvoje turismu a cestovního ruchu v této  
lokalitě jižních Čech.  n 
 

Rudolf Herčík 
a Christnet.eu 

Jedinečnost klášterní krajiny Cisterciáků 
Vyšebrodský klášter na seznamu Evropského dědictví  
V polovině dubna letošního roku získala cisterciácká klášterní krajina Vyšší Brod v belgických Antverpách významné  
ocenění. Jako první památka v jižních Čechách obdržela titul Evropské dědictví, což představuje zařazení do mezinárodní 
sítě Cistercapes v rámci spolupráce 17 cisterciáckých klášterních krajin z pěti evropských zemí (Česka, Německa, Rakouska, 
Polska a Slovinska). 

Klášter Vyšší Brod

Vyšší Brod a klášter Převor Justin Berka
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Vyvýšené záhony v klášterní zahradě
       Čím jsou pro nás bylinky a květiny? Pro  
někoho nádherná paleta barev… pro jiného 
okouzlující vůně… někdo je fascinován tvary 
květů, listovým… a také víme, že čaje z nich 
jsou nejen lahodné, ale pomohou s ledajakými 
neduhy. 
       Zkušenosti s léčebnými účinky bylin jsou 
tu od nepaměti. Často čteme v historických 
knihách o ranhojičích, porodních bábách,  
kořenářkách. Zkušenosti, zvyky a znalosti se 

předávaly jen nahodile, až v klášterech středo-
věku se rozvíjel cílený zájem o studium bylinek 
za účelem péče o nemocné a pocestné. Ve  
většině klášterů vznikaly prostory pro ubyto-
vání hostů a ošetřovny, které původně sloužily 
jen pro léčení mnichů a jeptišek, později je  
vyhledávali i světští pacienti. Se zájmem  
o možnost léčby bylinkami vznikala i potřeba 
jejich pěstování a budování klášterních bylin-
kových zahrad.   

       Nejinak tomu bylo i ve vyšebrodském kláš-
teře. Vždyť lékařská péče je zde doložena již ve 
13. století. V dnešní době patří pěstování bylin 
ve vnitřních klášterních zahradách ke každo-
dennosti. 
       Klášterní zahrada, využívaná městem, se 
bude pomalu přetvářet v místo, které bude 
návštěvníky těšit svou atmosférou postavenou 
na tradici klášterní zahrady.  n 
                                                  Lucie O´Suilleabhain

Setkání v klášterní zahradě 

Kdy: 1. 6. 2024 
V kolik hodin: 15:00 
Proč: při příležitosti umístění prvních tří vyvýšených záhonů 
Pro koho: dospělí / děti / psi / kočky, kteří mají rádi zahrady 
 
Kdo se chystáte přijít, vezměte si s sebou deku do trávy. K dispozici budou i špalky 
na sezení. Pokud zahájení nestihnete, můžete zahradu navštívit kdykoliv poté. 
 Budeme se na Vás těšit. 
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Kultura

inzerce
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Spolky

Jaro v Šumaváčku
       Hned na začátku března, vyrážíme na celý 
víkend do Jindřichova Hradce. Skvělá akce, 
jako vždy spojená s hrou, kterou pro nás  
spolupořádající soubor Country Little Stars  
připravil. Přijel i spřátelený soubor Mary Lou  
ze Zbytin, u kterého jsme již dvakrát byli na  
klubové návštěvě. Děti byly úžasné, užili jsme 
si nejen tancování, ale i oběd v zahradním  
centru, kde se děti vyblbly v nově otevřeném 
dětském koutku. A aby víkend nebyl jen  
o tancování, zpestřili jsme si cestu návštěvou 
záchranné stanice ohrožených živočichů v Tře-
boni. Velmi milá paní nás provedla areálem, 
povídala o zvířátkách a dokonce nám ukázala, 
jak se krmí malinkatý netopýr červíčky. A když 

si ho děti mohly pohladit, byly nadšením celé 
bez sebe.  
       Na Zelený čtvrtek mají děti prázdniny, a tak 
tančíme, co nožičky (v případě square dancingu 
hlavně hlavičky) snesou. Přijel i David Tesař  
z Prahy (jeden snad jen ze tří callerů v Evropě, 
kteří callerují nejvyšší level square dancingu C4) 
se ženou a hlavně syny, kteří propadli kouzlu 
square dancingu a tanečně jsou na tom jako 
šumaváčkové děti. Děti se skvěle skamarádily. 
Poprosil jsem Davida, zda by byl ochoten si pár 
chvil zacallerovat. Děti byly opět šokované 
jinou výslovností, stejně jako pokaždé, když se 
potkáme s někým, na koho ještě netančily. To 
byl také hlavní důvod, proč jsem po Davidovi 

jeho callerování chtěl. Potřebují se zaposlouchat 
do různých způsobů anglické nápovědy. Spo-
lupráce s Davidem se skvěle rozjela, od té doby 
jsme se s ním a jeho dětmi sešli ještě několikrát. 
       Další významnou akcí byl taneční víkend  
v Loučovicích na začátku dubna. A to s dalším 
pražským callerem Davidem „Medvědem“ 
Dvořákem. Ten do Loučovic jezdí již pětatřicet 
let a i tentokrát byl na dubnové akci skvělý. 
       Jak už jsem se zmínil, kromě víkendových 
akcí jsme měli ještě několik dalších jednoden-
ních akcí, ať už ve Vyšším Brodě či v Loučovi-
cích, podpořit nás jezdili tanečníci z Prahy, 
Českých Budějovic i ze Strakonic.  n 

Miroslav Procházka, www.sumavacek.cz 

inzerce

Pohybový RESET seminář pořádal Centenarian Medical Club 
 

         Sobotu 11. 5. 2024 jsme věnovali pohybu. A ne jen tak ledajakému. Pod vedením zkušeného odborníka jsme se učili, jak zlepšit mobilitu a flexibilitu 
našich těl. V malé tělocvičně vyšebrodské základní školy se nás sešlo 10 a přestože jsme cvičili ve skupině, pohybový seminář byl zároveň individuální. 
Trenér Roman Kraus věnoval každému z nás dostatek pozornosti, aby ohlídal, zda vše děláme tak, jak se má. Což je při takovémto cvičení alfou  
a omegou. 
       A kdo je vůbec Roman Kraus? Roman působí jako instruktor ve známé pražské tělocvičně KB5 a lidem být zdravější, silnější a lépe se hýbat pomáhá 
už od roku 2012. Zúčastnil se mimo jiné certifikací mezinárodní školy Strongfirst, metod Animal Flow, Flexible Steel, Original Strength a Oxygen  
Advantage, ze kterých čerpá i ve své soukromé praxi. Za sebou má vedení desítek workshopů a seminářů a od roku 2019 se zabývá konceptem  
neurotypů. Znalost tohoto konceptu mu dává silné nástrojek dosažení lepších výsledků jeho klientů. Od roku 2023 je Roman součástí komunity  
ATG (Athletic Truth Group) a učí lidi, jak rozvíjet svůj fyzický potenciál s ohledem na svou genetickou výbavu. 
       Pohybový RESET seminář byl první (a zdaleka ne poslední) akcí, kterou pořádal Centenarian Medical Club. Tento projekt vznikl s myšlenkou  
udělat z našeho města takzvanou „modrou zónu“. Na světě existují oblasti, kde se větší počet lidí dožívá daleko vyššího věku, než je ten průměrný. 
Což není náhoda. Lidé v těchto oblastech, které jsou od sebe často velmi vzdálené, žijí různé životy, ale některé jejich principy se opakují. A mezi  
nimi i pravidelný a různorodý pohyb. Je nasnadě položit si otázku, zda se vůbec takového semináře účastnit. V dnešní době máme všichni k dispozici 
nepřeberné množství informací a můžeme si zacvičit kdykoli budeme chtít třeba podle videí dostupných na internetu. Jenže těch informací je tolik 
a člověk mnohdy nemá šanci určit, zda jsou pro něj dobré a užitečné, či nikoli.  
       Ze své osobní zkušenosti mohu říci, že seminář rozhodně stojí za to. Zjistila jsem, jak cvičit, abych si neublížila a podpořila (snad) dobrý stav  
mých kloubů. Samotné cvičení bylo především pomalé a tím pádem naprosto kontrolované. Díky pomalému pohybu člověk snáze zkontroluje,  
zda cvičí dobře. Takové cvičení se neprovádí do selhání, ale cvičí se tak, aby člověk využil minimální efektivní dávky pro maximální užitek. Necvičí  
se pouze tělem, své si odmaká i hlava. Cílem ale není odpálit tělo a mít hlavu jako pátrací balón. Cílem je cvičit efektivně. Pak není potřeba a ani není 
žádoucí „obětovat“ cvičení příliš mnoho času. Stačí cvičit krátce, ale dobře. 
       Dalším seminářem, který Centenarian Medical Club v nejbližším termínu pořádá, je seminář Get Up + animal movement a je zaměřený na rozvoj 
síly a stability. Bude se konat v sobotu 22. 6. 2024 a opět nás jím provede Roman Kraus. Při tomto semináři se naučíte jeden z nejlepších cviků na celé 
tělo, a to Get Up s kettlebell-cvik tak efektivní, že ho ve svém arzenálu měli nejen old-school siláci, ale v dnešním moderním světě ho cvičí i profi  
sportovci, hasiči, policisté či vojáci. Získáte funkční sílu bez ztráty pohyblivosti - funkční síla je nezbytná pro budování nejen rychlosti či vytrvalosti, 
ale také kvalitní svalové hmoty. A v neposlední řadě zlepšíte svou koordinaci, kardio a zpevníte svůj střed těla - budete se ve svém těle nejen cítit 
dobře, ale váš mozek bude bystřejší a vnímavější. Jako BONUS dostanete návod na to, jak ideálně zkombinovat silový trénink a kardio a zhubnout tak 
přebytečný tuk. 
       Nebojte se nic, bude to možná trochu náročné, ale zdravě a hezky. Sledujte výlepové plochy, na plakátech najdete všechny nezbytné informace. 

                                                       Adéla Skipalová 
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Sport

červen 2024

      Vyšší Brod navštívil, stejně jako celou  
trasu cyklostezky od Lipna nad Vltavou přes 
Loučovice, hejtman Jihočeského kraje MUDr. 
Martin Kuba, který od samého počátku vzniku 
projektu a výstavby podporuje význam této 
cyklistické trasy, do které kraj investoval ne-
malé prostředky. Podle slov hejtmana je to  
příslib pro všeobecný rozvoj regionu s podporou 
turistického ruchu. Jednou budou propojeny 
Nová Pec, Lipno a Praha páteřní cyklostezkou. 

       Starosta města Vyšší Brod JUDr. Jindřich 
Hanzlíček zmínil, že mimo podpory vodáctví 
na Vltavě se naskýtá městu možnost rozšířit  
nabídku o cykloturistiku při vzájemném pro-
pojení tras s okolními obcemi. Trasa bude 
časem pokračovat směrem na Rožmberk nad 
Vltavou a do Českého Krumlova. Starosta zmínil, 
že se uvažuje o vybudování podmínek pro 
zimní sportování, aby město mohlo nabídnout 
vyžití pro turisty celoročně. To by mělo mít  

pozitivní vliv na rozvoj turistického ruchu a být  
přínosem i pro podnikání a rozvoj města. 
       V bohatém doprovodném programu vy-
stoupily místní mladé kapely Wanted a Siskins 
a na závěr programu trio Callhouse Theory.  
       Pohádku pro děti představila Madam  
Bicykloutka a dětský program doplnil skákací 
hrad v podobě hasičského auta.  

Rudolf Herčík 
Foto: Michaela Dvořáková 

Slavnostní otevření cyklostezky 
Sobotní odpoledne 4. května patřilo ve vyšebrodském Kempu pod hrází slavnostnímu otevření cyklostezky a ve stejný  
čas proběhl Den s ISZ s ukázkou prací zásahových jednotek. 
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Kuriózní plavidla

červen 2024

PLAVIDLA PŘED STARTEM – 2. díl 
Zlatá bula plavecká
Padesátileté jubileum kuriózních plavidel, to už je nezanedbatelná tradice. V ruce držím zachovalou skládačku  
odpovědného redaktora Josefa Sejka z X. ročníku kuriózních plavidel z roku 1983, kde se uvádí:  „Z poznání, že není 
přece třeba vyhledávat zábavu pouze ve společenských místnostech, že čerstvý vzduch a lahodnou tekutinu lze vyhledat  
i jinde, spojovalo partu kluků v rozhodnutí toto poznání dokázat i v praxi. V následujících letech se přidávali další a další 
nadšenci, ochotni vyměnit poklidný tok života za zážitky na poněkud neklidnějším toku řeky Vltavy.“ 

      Brožurka z roku 1983 vystihuje podstatu  
a atmosféru vodácké akce: 
      –   Od počátku na čemkoli, kromě lodi 
      –   Zpod vyšebrodského kláštera přes tři jezy 
           pod rožmberský hrad 
      –   Vždy s dobrou náladou a humorem 
      A co bylo za těch dosavadních 49 ročníků  
k vidění? Ohromná legrace a plavidla všeho 
druhu, co se udržela na vodě. Mnozí účastníci 
přihlašovali kocábky s názvy jako např.: Cesta 
pravěkem, Trójský kůň, Babolet, 313. šumavská 
peruť, Mach a Šebestová, Divoši apod. Ano, 
v archívu Jiřího Koklara lze spatřit jmenný  
seznam některých účastníků a názvy jejich pla-
videl v jednotlivých letech. Pavel Procházka  
z Loučovic, účastník od 2. plavby v roce 1975 plul 
po všechny zbývající ročníky jako singl. Brázdil 
tok Vltavy a překonával odvážně jezy někdy jako 
Maxi-vajgl, nebo Šumavský šťovík v rozpuku, 
Sandokan, jindy jako Pepek námořník nebo 
Super hard lomcovák. Dokonce bylo někdy 
možno spatřit i plující karosérie skutečných aut 
na nafouknutých duších od traktorů. Je známo, 
že k usnadnění zdolávání koryta Vltavy se  
upouštělo z přehrady daleko více kubíků vody 
než standardně, na jezech pak byl o to zajíma-
vější pohled pro diváky. Bylo nezapomenutelné 
sledovat kaskadérské kousky posádek, které 
lákaly oči diváků.  

      A aby si účastníci odváželi domů nějaký 
vzpomínkový list, přemýšleli organizátoři už 
tehdy za totality nad tím, jak nahradit onen  
zprofanovaný a léta neoblíbený „Diplom.“ Nej-
prve jej nahradil tzv. Účastnický list, později  
vymyslel tehdejší učitel základní školy Milan 
Holek „Zlatou bulu plaveckou“, na rozdíl od té  
sicilské, o které ve škole učil. Snažil se zachovat 
téma i středověké vyjadřování, což pro držitele 
je to dodnes přijatelná apolitická vzpomínka. 
 

Fotoarchív existuje 
Když se řekne fotografie a kuriózní plavidla,  
z této symbiózy nám vychází jméno Petr  
Odložil. Jak jste se k fotografování pro štáb 
plavidel dostal? 
      „Fotografie a malování jsou moje vášeň. Moje 
manželka byla mezi organizátory ve štábu, a já 
jsem byl u toho také od prvopočátku. Fotil jsem 
mezi kamarády všechno. Jak se vodáci oblékali do 
kostýmů, legraci kolem toho, zachycoval jsem 
atmosféru. Na jezu se vždy seskupily spousty lidí, 
aby všichni viděli souboj posádek s vodním živlem. 
Byla to doba pravěku a hrdinských skutků. Impro-
vizovalo se. Nešlo jen o fotografování, ale i o točení 
8 mm filmů. Bylo kolem toho hodně práce, to nebyl 
ještě digitál. Musel jsem vyvolat a sestříhat film, než 
byl v konečné podobě. Stejně tak práce s fotogra-
fiemi. Jednotlivé ročníky jsme si pak soukromě  

v zimě promítali, Vše mám uloženo v bednách.“  
Naštěstí existují dva archívy kuriózních plavidel, 
které se zachovaly. U vyšebrodského fotografa 
Petra Odložila a dobrovolného archíváře Jiřího 
Koklara z Písku, který tomu po celá léta zasvětil 
svůj volný čas. 
 
Povídá se o vaší spolupráci s televizním  
štábem na plavidlech. 
       „Myslím, že někdy kolem roku 1983 při  
X. ročníku zde točila Československá televize,  
konkrétně štáb Televizního klubu mladých plavidla 
a já jim tipoval nejzajímavější lokace u řeky. Už 
nevím, zda byl nějaký přenos záběrů od Vltavy do 
kempu, ale já dokumentoval vše pro organizační 
štáb v terénu. Manželka Dagmar se starala o evi-
denci plavidel, výběr vstupného a další úkony.  
Byla to nádherná doba s prima lidmi. Díky tomu, 
že věděli, co mají ve štábu zajišťovat. Z Nedabyle  
k nám jezdili každoročně přátelé a já jim pouštěl  
diapozitivy z plavidel. Byla to také doba pravých 
vodáků, milujících řeku více než alkohol. Dnes  
je pro organizátory náročné udržet pořádek,  
neboť mnozí jsou pod značným vlivem. Rozbíjení  
skleněných lahví v řece nebo nesváry v kempu,  
to tehdy nebylo. Dříve byli lidé více vychovaní, 
zodpovědnější. Měli jsme rozestavěné hlídky na 
jezu, aby nebyl problém. Tehdejší vodáci pokyny  
respektovali. Můžeme směle říci ve smyslu známého 

Ludvík Sípal z početné rodiny vorařů  
předává zkušenosti

1974 
ZLEVA  Kája Kříž, za ním schovaný zřejmě  

Kája Lísal, Sláva Beník, Venca Líbal, Jan Schwarc, 
Bohuslav Lohoňka 

Diplom za účast nahradila 
Zlatá bula plavecká
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výroku mjr. Terazky z Černých baronů, že: nic  
mimořádného se za naší služby nestalo,“ vzpomíná 
s úsměvem Petr Odložil. 
 

Restart tradice 
      V tradičním pořádání kuriózních plavidel  
byla i několikaletá přestávka, jak jsme se  
v minulém čísle zpravodaje zmínili, která  
nastala zejména pro náročnost zabezpečení 
tak velké akce a účasti tisíců diváků v před- 
chozích letech, což údajně vyvolalo nelibost  
u některých radních a akci zakázali. V době  
covidové, kdy byl zákaz cokoliv pořádat, byla 
také dva roky přestávka.  
      Zeptali jsme se zkušeného vodáka a posléze 
i organizátora, který byl dlouholetým vedoucím 
městského kulturního zařízení ve Vyšším Brodě 
od roku 2001 a tím i jedním z hlavních pořada-
telů této akce. Je jím Karel Troják.  
 
Co vás vedlo k rozhodnutí obnovit plavidla? 
       „Byla to vždy krásná akce, kterou jsem si  
předtím užíval jako plavec. Břéťa Šádek, z tehdejší 
restaurace Vzlet, později Panského domu, mne 
přesvědčil, abych se do toho pustil. Konzultoval 
jsem to s Pepou Havlem, protože jsem kolem roku 
2001 teprve v kultuře začínal, ale obklopil jsem se 
přáteli stejného ražení, a tak slovo dalo slovo. Dal 
jsem dohromady partu vodáků a záchranářů, 
kteří věděli, co mají dělat. Bylo na ně spolehnutí. 
Problém byl však s termínem. Po delší absenci se 
vodáci orientovali v obvyklém čase začátku 
prázdnin do jiných regionů. Navíc vznikly dva 
nové svátky 5. a 6. července, takže nebývale  
narostl počet vodáků v Brodě, kteří si vzali volno 
na prodloužený víkend. Byla to neskutečná  
sezóna a měli jsme obavy o bezpečnost lidí na  
Vltavě. Tak jsme ustoupili a určili termín na září.  
Ukázalo se, že v té době již lidé registrují podzimní 
čas a posádek lodí ubývalo.“ 

Organizačně připravovat takovou akci  
nebylo asi jednoduché? 
      „Mám za sebou dvacet ročníků kuriózních 
plavidel. Organizačně to bylo vždy náročné.  
Byla nutná příprava řadu týdnů dopředu, např. 
sehnat povolení od rybářského svazu, elektrárny, 
odboru dopravy v Č. Krumlově, Policie ČR, zadat 
náměty a výrobu plakátů. Představovalo to řadu 
povolení, mezi jinými také zastavení turbíny  
v Herbertově kvůli zvýšenému průtoku v korytě 
Vltavy. Muselo se s pracovníky elektrárny a pře-
hrady dojednat, aby namísto běžných 6 m3/sec. 
protékalo řekou nejméně 10–20 m3/sec. Připra-
vovaly se soutěže, aby se lidi bavili ještě před  
startem, než všichni vyplují.  
       Mezi jinými se každoročně konala tzv.  
rozprava plavců ve 13 hodin. Museli jsme ctít  
určité zavedené zásady, jako že každý účastník 
plave na vlastní nebezpečí, bylo zakázáno  
umisťovat na plavidle skleněné a jiné nebez-
pečné předměty. Snažil jsem se, aby vše nadále 
pokračovalo v tradici jako houkání vlaku  
určující start kocábek, logo od kreslíře Kerlese, 
jehož provedení patřilo odedávna k této akci  
a vyskytovalo se na diplomech, razítku i dalších 
předmětech.“  
 
Zažil jste nějakou humornou příhodu? 
      „Když plavcům z Kaplice uplavalo ve tmě  
plavidlo. Najednou nebylo uložené na břehu na 
svém místě. Přehrada totiž začala v noci upouštět 
více vody, zvedla se hladina i průtok a my se  
domnívali, že snad kamarádi provádějí tajnou 
noční zkušební jízdu. Nakonec vyburcovaní  
pořadatelé vor dohnali až před Rožmberkem  
a celou noc makali, aby jej vytáhli ve strmém 
svahu nahoru na silnici a převezli do kempu.  
Udělali vše pro to, aby ráno stihli start ve Vyšším 
Brodě včas. Tomu se uznale říká smeknout  
klobouček.“  

Lze srovnávat dobu tehdejší a dnešní  
očima vodáka?                                                                 
      „Dříve byly jiné možnosti pro výrobu plavidel, 
kdy vám kdekdo cokoliv poskytl, zapůjčil, věnoval. 
Dnes si musíte všechno koupit, je to finančně  
náročné. Jsem ale rád, že se stále udržuje vodácký 
zvyk, kdy vítězové poskytnou finanční výhru na 
charitu. Recese se snoubí s dobrým skutkem, a to 
je dobře. 
       Zažil jsem plavidla jako plavec, pak jako  
organizátor akce pro ty, se kterými jsem dříve  
plaval. Pak vyrostly jejich děti a teď jsem znovu 
plavcem spolu s těmi mladými,“ konstatuje na 
závěr Karel Troják.  
      Říká se tomu koloběh života a předávání 
zkušeností.                                                                             

Rudolf Herčík 
Foto: archív Jiří Koklar a Petr Odložil 

humor

Pozvánka od kreslíře Kerlese

Autor:   Martin Horák
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NOC KOSTELŮ  
Prohlídka vyšebrodských kostelů  
s průvodci. 
Vstup zdarma

KOSTEL SV. BARTOLOMĚJE,  
KOSTEL SV. JOSEFA,  

KOSTEL NANEBEVZETÍ PANNY MARIE,  
KAPLE SV. ANNY,  

MARIA RAST AM STEIN

pátek 

7. 6.    
17:00–21:00

COUNTRY VEČER  
– ZÁJEZD DO VĚTŘNÍ 
Milan Pitkin, Patrola, New Rangers a Jiří Veisser, Tuláci.  
50,- Kč doprava autobusem, 200,- Kč vstup na kulturní program 

sobota 

8. 6.    
17:00

ZÁJEZD DAČICE A SLAVONICE  
Zájezd autobusem.  
100,- Kč doprava autobusem, 
celková cena vč. všech vstupů 360,- Kč 

PLOVÁRNA VĚTŘNÍ

sobota 

15. 6.    
7:30

VLAĎKA KUTHANOVÁ VFK: 
CESTA JE CÍL…  
Výstava krajinomaleb a zátiší. 
Vstup zdarma 

GALERIE VE STARÉ RADNICI,  
NÁMĚSTÍ26. 5.    

až 

26. 7. 

50. PLAVBA KURIÓZNÍCH PLAVIDEL 
Bohatý hudební a dětský doprovodný program. 
Vstup zdarma 
 
 

KEMP POD HRÁZÍsobota 

29. 6.    
10:00

STREET FOOD FESTIVAL VYŠŠÍ BROD 
pátek 

5. 7.    

KONCERTY V KLÁŠTERNÍ ZAHRADĚ 

Změna programu vyhrazena 
                                  

www.ivyssibrod.cz   |  facebook: vyssibrod

2024

PRAGO UNION  
pátek 

12. 7.    

LENKA DUSILOVÁ  
čtvrtek 

18. 7.    

GIN FIS  
pátek 

19. 7.    

VLASTA REDL S KAPELOU 
sobota 

20. 7.    

ZÁJEZD DO NEJVĚTŠÍHO ČESKÉHO  
DĚTSKÉHO PARKU MIRÁKULUM 

středa 

31. 7.    
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